
3 یکشنبه 21 فروردین 1401، 8 رمضان 1443 ، 10 آپریل 2022، شماره 3939 ، صفحه

مهدی دوستی در نشست توسعه جزیره هرمز با حضور 
معاونان و مدیران کل دستگاه های اجرایی در این جزیره، 
افزود: جزیره هرمز ویژه اســت و مقام معظم رهبری بر 
توسعه آن تأکید دارند و دغدغه دارند و برایشان اهمیت 

دارد.
وی ادامه داد:  جزایر خلیج فارس که هرمز به عنوان پیشانی 
آن ها محســوب می شود اهمیت ویژه ای دارند و باید به 
فرزندان خود و نســل های آینده پاسخگو باشیم که در 
آن ســوی خلیج فارس چه اتفاق هایی درحال رخدادن 
اســت و چرا رشد و توسعه ای اتفاق افتاده و اینجا اتفاق 

نیفتاده است.
وی اضافه کرد: باید برای رشــد و توســعه تلاش کنیم 
و تماشــاچی نیستم، یعنی تمام قیاســی که بین ایران و 
کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس می شود، پیشانی 

آن مسوولان هرمزگان هستند.
اســتاندار هرمزگان خطاب به مســوولان این اســتان 
گفت: یعنی ۸۵ میلیون ایرانی و افراد متولی جزایر خلیج 
فارس در این اتاق حضور دارند، بنابراین مساله را کوچک 
نگیرید و این نشست را ساده نبینید، یعنی شما مسوولان 
هرمزگان پیشــانی یک ملت در مواجهه با همسایگان 

جنوبی کشور هستید.
وی ابــراز کرد:  باور به این موضوع و اهمیت دادن به آن 
اصلی ترین درخواست است و بدانید در کجا ایستاده اید و 
مطلع باشید نماینده ۸۵ میلیون ایرانی و بخشی از آرزوهای 
یک ملت هستید و از این جایگاه موضوع ها را دنبال کنید.

رییس شورای توســعه و برنامه ریزی هرمزگان افزود: 
تمرکز کنید که اتفاق مبارکی رخ دهد و اســتانداری به 
صورت مرتب موضوع از دســتگاه ها پیگیری می کند و 
برای توسعه اجرایی یا عملیاتی سازی مصوبه ها به طور 
حتم در هر اداره دولتی یک نفر مســوول و دستیار ویژه 

مدیرکل مشخص شود.
دوستی خاطر نشان کرد: سفرها به مناطق مختلف ادامه 
خواهد داشت و پنج شنبه آینده به یک منطقه و بعد از آن 
هم به منطقه دیگر انجام خواهد شــد و تعداد مصوبه ها 
افزایش خواهد شد ضمن اینکه امسال تزریق منابع سفر 
و منابع ستاد بشاگرد را در برخی از اداره ها خواهیم داشت 
و این حجم از کار واقعاً قابل توجهی است و نیاز است 

اتفاق های ویژه ای رقم بخورد.
استاندار هرمزگان گفت: ۵۲ هفته و ۴۰ بخش داریم که 
برخی از بخش ها با توجه به مشــابهت موضوعات باید 

نشست هایشان با هم برگزار شود چون پنج تا ۶ ساعت 
زمان بسیار و قابل توجهی است.

وی در بخش دیگری از سخنان خود یادآور شد: در اصول 
توسعه علاوه بر توسعه اقتصادی و سیاسی و اجتماعی 
پایه چهارمی به نام توسعه اجرایی وجود دارد که فاصله 
بین قانون ها و خواســته ها و مصوبات تا چیزی که اجرا 

می شود را بیان می کند.
دوستی افزود: فرمانداران در نیمه اول در جایگاه مطالبه 
گر می نشینند و می گویند این ها را می خواهیم اما در دور 
دوم ســفرها به مناطق مختلف اســتان و زمان هایی که 
مشــخص خواهد شد تمرکز بر توسعه اجرایی و شدن 

مصوبه هاست.
وی ادامه داد: بنابراین مسوولان توان خود را برای اجرای 
مصوبه ها بگذارند و توقع نداشته باشند که در برابر عملیاتی 
نشدن مصوبه ها نرم برخورد کنیم چرا که آمده ایم برای 
توسعه یک جزیره وقت مسوولان را گرفته ایم و در مردم 
انتظار و خواسته ای ایجاد شود سپس برگردیم و مصوبه ها 

را هم به حال خود رها کنیم.
رییس شورای اداری هرمزگان افزود: این درست نیست 
بنابراین آقای بهادری به عنوان متولی بازرسی تمرکزشان 
بر همین مساله است و با معاون توسعه منابع و پشتیبانی 
استانداری هرمزگان هم چند شب گذشته در خصوص 
این مساله صحبت شده است، همه مصوبه ها براساس 
تاریخ مشخص باید اجرایی شود و سر تاریخ مقرر برای 
عملیاتی شدن آن ها با دستگاه ها مکاتبه خواهد شد و هیچ 

بهانه ای هم پذیرفته شده نیست.
وی اضافه کرد:  قصد بکار بردن ادبیات تهدید آمیز ندارم 
اما بدون شک هر کس در هر سطح از خودم، معاونان و 
مدیران کل که در خصوص این مصوبه ها بی تفاوت عمل 
کرده و کاری نکند باید پاسخگوی عمل کرد خود باشد 
و مورد بازخواســت قرار خواهد گرفت.دوستی گفت: 
مدیران هم اکنون یک فرد پیگیر در اداره خود را با وظیفه 
مشــخص صدا زده و کنار خود به عنوان متولی پیگیری 

سفرها قرار دهند تا مصوبه ها عملیاتی شود.

استاندار هرمزگان: 

        اقتصاد کیش - استاندار هرمزگان گفت: اگر توسعه همه هرمزگان برای ما اهمیت دارد جزیره هرمز با توجه به فرمان مقام معظم رهبری 
اهمیت بیشتر و ویژه ای دارد و باید بر روی آن تمرکز کنیم.

توسعهجزیرههرمزازاهمیتویژهایتوسعهجزیرههرمزازاهمیتویژهای
برخورداراستبرخورداراست

اقتصاد کیش- نماینده ولی فقیه در هرمزگان گفت: توازن در استقرار بنادر در طول 
سواحل باید مد نظر قرار گیرد و اسکله ها متناسب با شرایط جدید کشور و استان 

تعریف شوند.
 حجت الاسلام عبادی زاده در دیدار با رییس سازمان بنادر و دریانوردی کشور که 
در دفتر ایشان برگزار شد، اظهار کرد: استان هرمزگان با وجود تمام ظرفیت ها یک 
اســتان گردشگری محسوب می شود و در ایام نوروز سال ۱۴۰۱ چند میلیون نفر 

گردشگری وارد هرمزگان شد.
وی ادامه داد: یکی از مشکلات جدی که در ارائه خدمات برای گردشگران ایجاد 
شده بود، جابه جایی مسافران دریایی بود. بنادر هرمزگان ظرفیت ارائه خدمات به 

شرایط عادی را دارند اما در شرایط خاص کار با چالش روبرو می شود.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان، با اشاره به هزار و ۲۰۰  کیلومتر نوار ساحلی 
هرمزگان بدون احتســاب جزایر، اظهار داشــت: توازن در استقرار بنادر در طول 
ســواحل باید مد نظر قرار گیرد و اسکله ها باید متناسب با شرایط جدید کشور و 

استان تعریف شود.
حجت الاســلام عبادی زاده، با اشاره به این نکته که در آینده تحولی در حوزه بنادر 
و دریانوردی شــرق اســتان هرمزگان ایجاد خواهد شــد، تصریح کرد: با توسعه 
مکران، ایران به آب های آزاد دسترسی پیدا خواهد کرد و ظرفیت بسیار خوبی برای 
شرق استان هرمزگان ایجاد خواهد شد که باید برنامه ریزی لازم برای بهره برداری 

حداکثری انجام شود.
وی، با اشاره به لزوم راه اندازی دانشگاه علوم و فنون دریایی در استان هرمزگان، بیان 
کرد: این دانشــگاه برای تربیت نیروی ماهر در هرمزگان ضروری است و می توان 
رشته های مرتبط با ظرفیت استان مانند حقوق تجارت، حقوق حمل و نقل و ... را 

ایجاد کرد.
نماینده ولی فقیه در هرمزگان، ضمن تاکید بر ارتقاء بنادر استان از طریق ظرفیت های 
بخش خصوص، تاکید کرد: بخش خصوصی ظرفیت بســیار بالایی برای تحقق 
توسعه متوازن محسوب می شوند که متأسفانه هنوز به درستی از آن استفاده نشده 

است. امیدوارم برنامه ریزی دقیقی در این زمینه تدوین شود.
حجت الاسلام عبادی زاده، با ذکر این نکته که در تلاش هستیم که حوزه دانشگاه را به 
صنعت متصل کنیم، بیان داشت: شناساندن چالش های صنعت به دانشگاه و معرفی 
ظرفیت  دانشگاهیان به صنایع از مهم ترین چالش ارتباط صنعت با دانشگاه و جامعه 

نخبگانی است که باید در راستای کاهش این فاصله گام برداشت.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان ابراز کرد: حضور گردشگران و میهمانان جام 
جهانی قطر در جزایر قشــم و کیش ظرفیت بســیار خوبی برای استان هرمزگان 

محسوب می شود که باید نهایت استفاده از آن برده شود

نماینده ولی فقیه در هرمزگان:
استقرار بنادر در طول نوار سواحل 

متوازن باشد

   اقتصاد کیش-  مدیر بنادر و دریانوردی شهرســتان قشــم با بیان اینکه آمار کل 
مسافرین نوروزی ترابری شده دریایی در کل کشور ۲ میلیون و ۹۴۲ هزار و ۹۲۱ 
نفر - سفر ثبت و گزارش شده است، گفت: در این میان بنادر قشم با ترابری ۲ میلیون 
و ۱۳۲ هزار و ۴۱۸ مســافر ســهم ۷۲ درصدی در حمل و نقل مسافران دریایی در 

کشور داشته است.
علی اشــتری  با ارائه آمار عملکرد بنادر قشــم از روز )۲۵ اسفند ۱۴۰۰ تا روز ۱۳ 
فروردین ۱۴۰۱( در اجرا و برگزاری  »طرح تسهیل سفرهای دریایی ویژه نوروز« 
اظهار داشت: در مدت یادشده ۵۸۶ هزار و ۱۰۶ دستگاه خودرو در کل کشور ترابری 
دریایی شده اند که سهم بنادر قشم با ترابری دریایی ۵۱۱ هزار و ۶۴ دستگاه خودرو 

از کل حمل و نقل دریایی در کشور ۹۲ درصد بوده است.
وی ادامه داد: در اجرا و برگزاری این طرح نوروزی، سه محور اساسی ایمنی بنادر، 

شناورها و مسافران دریایی در دستور کار قرار داشت.
رییس کمیته حمل و نقل دریایی شهرستان قشم با مرور کارنامه ۱۷ روزه از اجرای 
طرح نوروزی سال ۱۴۰۱ بنادر این شهرستان اظهار داشت: در مدت یاشده ۶ میلیون 
و ۵۳ هزار و ۶۵۳  نفر - سفر، مسافر و گردشگر نوروزی در کل کشور ترابری دریایی 
شــدند که از این تعداد ۲ میلیون و ۷۵۷ هزار و ۱۴۶ نفر - ســفر، در این جزیره زیبا 
انجام شده که سهم بنادر قشم از کل حمل و نقل مسافر و گردشگر ترابری شده در 

کشور ۴۵ درصد بوده است.
اشتری با اشاره به رکورد ورود و ترابری دریایی بیش از ۱۵ هزار دستگاه خودرو به 
جزیره قشم در یک شبانه روز اضافه کرد: با توجه به خروج تقریبی ۹ هزار و ۵۰۰ 
دستگاه خودرو در ۲۴ ساعت می توان عنوان کرد که در مدت یاشده شده به رکورد 
جابجایی دریایی نزدیک به ۲۵ هزار خودرو در ۲۴ ساعت رسیده ایم که بنا به شرایط 

رکوردی بی نظیر در حوزه ترددهای دریایی است.
شهرستان قشم ۱۹ اسکله مسافری، تجاری و گردشگری دارد.

۹ اســکله گردشگری مجاز در مناطق شیب دراز، کندالو، هنگام، لافت، گورزین، 
سهیلی، طبل، دهخدا و گوران شهرستان قشم فعالیت می کنند.

استان هرمزگان با دارا بودن بیش از نیمی از آب های تحت حاکمیت ایران در حدود 
۲ هزار و ۲۰۰ کیلومتر مرز دریایی از ســواحل شــرق استان )جاسک( در دریای 
عمان تا سواحل نیلگون خلیج فارس در شرق استان )پارسیان( و دارا بودن جزایر 
۱۴ گانه خلیج فارس یکی از مهم ترین و راهبردی ترین استان های ایران است که 
از جاذبههــای منحصر به فردی چون جنگل های بی همتای حرا و مرغوب ترین 

مروارید جهان و ده ها اثر تاریخی و طبیعی برخوردار است.  
سواحل و جزایر خلیج فارس در پنج ماه از سال که دارای آب و هوای معتدل در پاییز و 
زمستان است، همچنین امواج دریا، دسته های فراوان ماهی در اطراف سواحل و گروه 
های پرندگان زیبای دریایی که در گوشه و کنار و بر روی آب ها سکنی گزیده اند، 
مناظر بدیع و روح نوازی را فراهم می آورند و جذابیت های استان را بیشتر می کنند.

همچنین این استان به جهت دارا بودن جزایر تفریحی و تجاری، مکان ها و کلوپ 
های گردشگری دریایی و ورزش های آبی تردد زیاد مسافر در بنادر این استان در 

طول سال و به طور خاص در ایام تعطیلات، بر اهمیت این استان افزوده است.
به منظور تامین ایمنی ســفرهای دریایی در ایام یادشــده، از سال ۱۳۸۶ به صورت 
مدون طرح ساماندهی سفرهای دریایی ویژه نوروز هر سال تهیه و به اجرا گذاشته 

شده است.
این طرح که شــامل اقدامات افزایش ایمنی پایانه ها، شناورها و مسیرهای تردد و 
همچنین شرح وظایف ارگان های همکار و تیم های عملیاتی و همچنین اقدامات و 
پیش بینی های  لازم برای پاسخگویی به شرایط اضطرار، سوانح و خطرهای موجود 
در مسیرهای دریایی است از ۲۵ اسفند ماه هر سال آغاز و تا روز ۱۵ فروردین ماه 

سال جدید ادامه دارد.
همچنین از این طرح در ایام تعطیلات دهه فجر و سایر تعطیلات طولانی مدت در 

بازه های پیش بینی شده به فراخور مورد استفاده قرار می گیرد.
به واسطه ایجاد زیر ساخت های مورد نیاز در بنادر مسافری استان، ارتقای ایمنی 
شناورهای مسافری و جایگزینی شناورهای سنتی و فاقد ایمنی با شناورهای به روز 
و رشد و بلوغ طرح یادشده، از سال ۱۳۹۶ طرح به نام »طرح تسهیل سفرهای دریایی 

ویژه نوروز« تغییر نام داد.
در  این مدت، ۸۵۳ شناور گردشکری با ظرفیت پنج هزار و ۳۲۸ نفر وظیفه خدمات 

دهی شبانه روزی به میهمانان نوروزی را بر عهده داشتند.
همچنین به منظور ارتقا ایمنی سفرها  نیز ۳۳ ایستگاه همیار ناجی و ۲۴ ایستگاه نجات 
غریق و غواصی همراه با ۲۰ تیم بازرســی فنی و ایمنی در بنادر مســتقر و ۸ فروند 
شناور تخصصی جستجو و نجات دریایی مسوولیت خدمت رسانی به مسافران و 

گردشگران نوروزی را بر عهده داشتند.
جزیره زیبای قشم در ایام تعطیلات نوروزی ۱۴۰۱ میزبان انبوه میهمانان و گردشگران 

از اقصی نقاط ایران و مسافران خارجی بود.
مردم ایران زمین همه ســاله با ســفر به جزیره قشم به عنوان سرزمین زیبایی ها از 
شگفتی های عالم خلقت در قالب سایت های مهم گردشگری قشم همچون طولانی 
تریــن غار نمکی جهان، دره ســتاره ها، دره و تنگه چاهکوه، دره تندیس ها، موزه 
ژئوپارک، چاه های تلا و بادگیرهای بندر تاریخی لافت، جزایر ناز، ســواحل زیبا، 
سایت تخم گذاری لاک پشــت های پوزه عقابی، جنگل های دریایی حرا، خلیج 
دلفین های هنگام، غارهای خوربس، بام قشــم و دهها پدیده دیگر زمین شناختی 

دیدن کردند.
ارتباط با مردمان شریف و میهمان دوست جزیره قشم، استفاده از خانه های بوم گردی 
در روستاهای هدف گردشگری، بازدید از موزه لنج سازی گوران، استفاده از سواحل 
زیبا، خرید از بازارها و مجتمع های تجاری، استفاده از مدارس غواصی برای تماشای 
شگفتی های زیبای زیر آب، شنا در سواحل و بهره بردن از ورش های مختلف آبی 
به همراه خرید صنایع دستی بانوان هنرمند جزیره هم از دیگر امتیازات سفر به این 

جزیره شگفتی ها است.
سفر به قشم از سه مسیر هوایی )فرودگاه بین المللی قشم(، زمینی )سفر با خودروهای 
شخصی و عمومی از طریق بندر پهل بندرعباس به بندر لافت جزیره قشم توسط 
شناورهای لندینگ کرافت( و دریایی )از بندر شهید حقانی بندرعباس به بندر شهید 

ذاکری شهر قشم( امکانپذیر است.

مدیر بنادر و دریانوردی جزیره قشم اعلام کرد :
سهم 72 درصدی بنادر قشم

 از حمل و نقل مسافرین نوروزی 

   اقتصــاد کیش- مدیر کل مخابرات منطقه هرمــزگان گفت: به دنبال نصب و 
راه اندازی ســایت های پرسرعت همراه اول و افزایش پهنای باند اینترنت 3G در 

روستاهای هرمزگان هستیم. 
مهدی حیدری افزود: به منظور ارائه خدمات کیفی به مشتریان و بهبود سرویس دهی 
در روستاها و نیز با توجه به هدف گذاری اتصال توابع استان به اینترنت پرسرعت، 
روستای مزرعه شهرستان حاجی آباد، جیحون شهرستان خمیر و سایت مسجد امام 
علی )ع( شهرستان بندرلنگه به نسل سوم )3G( اینترنت تجهیز شدند و پهنای باند 

در این مناطق  ارتقاء یافت.
وی اظهار کرد: با نصب و راه اندازی ســایت های پرســرعت همراه اول و افزایش 
پهنای باند اینترنت 3G اهالی این مناطق می توانند از خدمات اینترنت نسل سوم 

همراه اول بهره مند شوند.
حیدری با اشــاره به اینکه توسعه بســترهای ارتباطی و برقراری نسل ۳ در دیگر 
روستاهای استان نیز همچنان در دستور کار قرار دارد و با جدیت در حال پیگیری 
است، خاطرنشان کرد: در راستای توسعه متوازن خدمات ارتباطی در سطح استان 
و خدمت رســانی و برخورداری مناطق روستایی از خدمات همراه اول، روستای 
برنطین در شهرستان رودان به نسل چهارم )4G( تجهیز و پهنای باند در این منطقه 

ارتقاء یافت.
وی بیان کرد: توسعه بسترهای ارتباطی و برقراری نسل چهارم در دیگر روستاهای 
استان نیز همچنان در دستور کار مخابرات منطقه هرمزگان قرار دارد و با جدیت در 

حال پیگیری است.

مدیرکل  مخابرات منطقه هرمزگان  اعلام کرد:
ارتقاء سرعت و افزایش پهنای باند نسل 

سوم اینترنت در روستاهای هرمزگان

   اقتصاد کیش- سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری هرمزگان 
با اشاره به اهمیت فضای مجازی و با تاکید بر استفاده از فرصت های موجود در این 
بخش، گفت: ظرفیت آموزش مجازی کودکان و نوجوانان که در دوران کرونا فعال 

شد در کنار آموزش حضوری حفظ شود.
احسان کامرانی در دیدار با مدیر کل و معاونین اداره کل کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان هرمزگان با تبریک فرا رسیدن سال نو و ماه مبارک رمضان اظهار داشت: 
گســترش خدمات کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان به مناطق محروم و 
کم برخوردار استان برای بهره مندی کودکان و نوجوانان این مناطق از برنامه های 

آموزشی کانون نیازمند برنامه ریزی و اهتمام ویژه است.
وی ادامه داد: بسیاری از خانواده ها از ظرفیت های کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان اطلاع ندارند و اطلاع رسانی در این زمینه جهت آگاهی مردم برای استقبال 

بیش از پیش از برنامه های این نهاد فرهنگی ضروری است.
سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری هرمزگان تصریح کرد: 
آموزش مهارت های اجتماعی و زندگی مهمترین رسالت کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان است و برنامه ریزی برای اوقات فراغت سالم و شاداب برای 
کودکان و نوجوانان نیز از جمله دیگر رسالت های مهم کانون پرورش فکری کودکان 

و نوجوانان است.
وی با تاکید بر حمایت از برنامه های فرهنگی، بیان داشت: رشد و توسعه همه جانبه 
در سایه توجه به مسایل فرهنگی به عنوان یکی از زیرساخت های اصلی توسعه و 

پیشرفت، محقق خواهد شد.
کامرانی ابراز داشــت: در شــرایط کنونی جامعه و با توجه اینکه رسانه های بیگانه 
و دشــمنان نظام مقدس سعی در تاثیر گذاشــتن بر فرهنگ و توانمندی کودکان 
ونوجوانان دارند، بهینه سازی و غنی سازی اوقات فراغت کودکان و نوجوانان امری 

ضروری است و باید در این بخش اهتمام ویژه داشته باشیم

سرپرست معاونت سیاسی استانداری هرمزگان:
  ظرفیت آموزش مجازی در کنار 

آموزش حضوری حفظ شود 

اقتصاد کیش-  یک کارشناس فرهنگی گفت: بندرعباس 
ظرفیتش شــهر خلاق غذایی و جذابیتش بر تنوع غذایی 

است نه هنر و صنایع دستی. 
رضــا دبیری نژاد در نشســت »بینافرهنگــی و هویت 
بندرعبــاس« از سلســله نشســت های ۴۰۰ســالگی 
بندرعباس، با بیان اینکه فضای بینا فرهنگی در بندرعباس 
همواره وجود داشــته است، افزود: بینا فرهنگی قومی در 
سپهر هرمزگان که به لحاظ هویت فرهنگی از قبل وجود 
داشــته است، یعنی فرهنگ مناطقی چون میتاب، هرمز، 
بندرلنگه و ... همگی امروز بینا فرهنگی قومی در ســپهر 

هرمزگان را شکل داده اند.
وی با بیان اینکه بینا فرهنگی همجواران با هرمزگان مانند 
سیرجان، بوشهر و ... به دلیل موقعیت اقتصادی تبادل وجود 
داشته است و ارتباط و تعامل شکل گرفته اند و جداپذیری 
آن ها ساده نیست، اظهار کرد: بینا فرهنگی غیرهمجوار که 
مربوط به قومیت هایی هستند که به دلیل شرایط کاری و 

اقتصادی یا ازدواج ساکن بندرعباس یا در رفت و آمدند.
دبیری نژاد با اشــاره به اینکه زار هرمزگان با زار ســایر 
مناطق تفاوت دارد و به نوعی بومی سازی یا ترجمه شده 
است و بخشی از فرهنگ خودمان به آن وارد شده است، 
خاطرنشان کرد: ما نمی توانیم نسخه پیچی کنیم یا موردی 
را حذف یا اضافه کنیم بلکه می توانیم دریابیم چه زمانی 
یک بخش به فرهنگ ما اضافه شده اند یا چه زمان عجین 

شده است.
وی با بیان اینکه مهاجرت چه درون ســپهر استانی یا چه 
بیرون اســتانی سبب فربه شدن و غطور شدن بندرعباس 
شــده اســت، اضافه کرد: چون متن قدرتمند نداشتیم 
بلکه کلونی های فرهنگی داشــتیم کــه همجوار بوده 

اند و بندرعباس محل تلاقی آن ها شــده است و فضای 
بینــا فرهنگی ایجاد کرده و از مناطق دورتر فرهنگ های 
بزرگتری در بندرعباس شکل گرفته و به نوعی بندرعباس 

رنگین کمان فرهنگی است.
رئیس اداره موزه و موسسه کتابخانه و موزه ملی ملک ادامه 
داد: خونگرمی یا پذیرفتگی فرهنگی و تعامل بین فرهنگی 
در بندرعباس شکل گرفته چون اساس و پایه شکل گیری 
بندرعباس بوده و نیازمند مهاجرت و همنشینی بوده است.

وی با بیان اینکه کمتر می توان بین فرهنگ های موجود 
در بندرعباس نوار کشید و مرزبندی کرد زیرا این فرهنگ 
ها در هم تنیده و پیوند خورده اند و نمی توان کامل از هم 
جــدا کرد، تصریح کرد: اگر بر روی فضای بین فرهنگی 
تمرکز کنیم می توانیم به زیست این ۴۰۰ سال بندرعباس 

پی ببریم.
دبیری نژاد با اشاره به اینکه برخی از تجارب را نمی توان در 
اسناد تاریخی پیدا کرد بلکه در واکاوی فرهنگی می توان به 
آن رسید و نقش مطالعات مردم شناسی در فهم این موضوع 
غیر قابل انکار است، عنوان کرد: در بندرعباس متن مرکزی 
قدرتمندی در گذشته نداشتیم در حالی که در شهرهایی 
همچون آبادان از گذشته و برتری هایشان صحبت می کنند 

و به تقویت هویتشان کمک کرده است.
وی بــا بیان اینکه اکنــون در فضایی حرکت می کنیم که 
مسیر تضعیف هویت است تا تقویت و نگاه درون گرای 
فرهنگی و جامعه ای ســبب درگیری ها و کاســتن ها از 
یکدیگر می شــود، اظهار کرد: اگر برندهایی بسازیم که 
سبب افتخارمان باشید سبب تقویت تعلق خاطر و هویت 

فرهنگی مان می شود.

این کارشناس فرهنگی با اشاره به اینکه در حوزه میراث 
فرهنگی داشــته های بندرعباس میراث ملموس و مادی 
نیست بلکه سرمایه بندرعباس میراث غیرملموس است از 
آئین و فرهنگ گرفته تا موسیقی و غذا است، عنوان کرد: 
بندرعباس ظرفیتش شهر خلاق غذایی و جذابیتش بر تنوع 

غذایی است نه هنر و صنایع دستی.
وی با بیان اینکه بندرعباس شهر کوچه های بدون بن بست 
است و می توان همین موضوع را برند کرد و بر روی این 
موضوع تمرکز کرد، عنوان کرد: موسیقی در سالیان اخیر 
موفق ترین شاخه هنر بندرعباس بوده است و چهره های 
شــناخته شده بسیاری از این دیار در سطح کشور مطرح 

هستند
دبیری نژاد بیان کرد: وقتی تحلیل فرهنگ می کنیم یعنی 
مجموعه طی شــده تا امروز بررسی شود و وارد فضای 
اقتصاد و سیاست نمی شوم؛  باید حریم صحبت خود را 

مشخص کنیم.
وی با اشــاره به اینکه دریا در جنوب در تمامی موارد از 
گویش گرفته تا پوشش نقش دارد که نقش آن پر رنگ تر 
از شمال است، تصریح کرد: گرچه بندرعباس متن مرکزی 
قوی نداشته اما هرمز، میناب، بندرلنگه نیز دارای پیشینه 
بوده و در مشــارکت این فرهنگ ها بندرعباس این مسیر 

را طی کرده است.
این کارشــناس فرهنگی بــا بیان اینکه بــه بهانه هایی 
همچون ۴۰۰ سالگی بندرعباس نیاز داریم، اظهار کرد: در 
سیاست گذاری فرهنگی نباید دچار تنش و چلنج شویم 

بلکه باید به دنبال بهانه هایی برای تولید محتوا باشیم.
وی ادامه داد: تولید محتوا امروز برگ برنده در رقابت های 
فرهنگی است و اگر می خواهیم به دنبال بالا رفتن کیفیت 
زیست باشیم باید تمامی برنامه ها را به تولید محتوا بپردازیم 
و با یک تولید برنامه فاخر به سمت اعتلای فرهنگ برویم.
دبیری نژاد با بیان اینکه چرا موســیقی بندرعباس مطرح 
اســت چون تولید محتوا شده و فرا سرزمینی شنیده شد 
و امروز نام بندرعباس در موسیقی در سطح کشور مطرح 
است، اضافه کرد: بازخوانی اثر لبخند زنده یاد رامی سبب 
شده بارها این اثری ماندگار شنیده شود و امروز به برندی 

برای موسیقی هرمزگان در کشور شناخته شود.
 نشست های ۴۰۰سالگی بندرعباس که از اسفندماه سال 
گذشته آغاز شده با همت بهروز عباسی)هنرمند فیلمساز( 
و پژوهشکده و مرکز اسناد تاریخی شهرداری بندرعباس 
برگزار می شود. در دو نشست نخست این برنامه محمود 
بهفروزی درباره ی سفرنامه ی تاریخی پیترو دلاواله و علی 
رضایی با موضوع حافظه ی تاریخی بندرعباس سخنرانی 

کرده بودند

بندرعباسظرفیتشهرخلاقغذاییرادارد
یک کارشناس فرهنگی:


